
 توســعه تعاملات نفتی و گازی ایران و روســیه و برداشتن گام های عملی برای 
ایجاد قطب گازی در خلیج فارس، از نقاط عطف سفر وزیر نفت کشورمان به روسیه 
بود که خبرهای خوشی برای ملت ایران و مصرف کنندگان انرژی جهان به ارمغان 
خواهد داشت.به گزارش از وزارت نفت، گام های استوار وزارت نفت در احیا و توسعه 
دیپلماسی انرژی، زمینه های همگرایی و همکاری بیشتر را در میان کشورهای نفت خیز 
از خاور تا باختر فراهم کرده اســت؛ موضوعی که در سفر »جواد اوجی« وزیر نفت 
به روســیه برای حضور در مجمع بین المللی هفته انرژی روسیه مشهود بود و پرده 

از اجرای راهبرد عملگرایی دو کشور ایران و روسیه در حوزه نفت و گاز برداشت.
وزیر نفت کشــورمان به دعوت »الکساندر نواک« معاون نخست وزیر روسیه در 
مجمع هفته انرژی روسیه که ۱۹ تا ۲۱ مهرماه با شعار »واقعیت جدید انرژی جهانی: 
ساختن آینده« و با حضور وزیران و کارشناسان صنعت نفت کشورهای مختلف جهان 
شرکت کرد، در این رویداد سه روزه تازه ترین تحولات بخش های مختلف انرژی های 
فسیلی و انرژی های تجدیدپذیر بررسی شد.برخورداری ایران و روسیه از ذخایر غنی 
هیدروکربوری، ظرفیت های خوبی برای همکاری دو کشــور در صنعت نفت و گاز 
فراهم کرده است، تا آنجا که در دولت سیزدهم قراردادها و تفاهم نامه های خوبی با 
شرکت های روس در زمینه بالادستی و پایین دستی امضا شده است؛ موضوعی که 
در سفر اخیر وزیر نفت دنبال و طی آن تلاش های دوجانبه ای برای ایجاد قطب گازی 

در خلیج فارس انجام شد.در همین زمینه، اوجی در بدو ورود به روسیه اظهار داشت: 
هدف اصلی از این سفر پیگیری تفاهم نامه ها، قراردادها و پروژه ها با شرکت های روس 
و استفاده از ظرفیت هفته انرژی روسیه برای پیشبرد برنامه های سرمایه گذاری در 
صنعت نفت و گاز ایران اســت.وزیر نفت کشورمان با تأکید بر اینکه ایران و روسیه 
می توانند با بهره گیری از ظرفیت های مشترک، تحریم ها علیه دو کشور را بدون اثر 
کنند و در بازار انرژی جهان بسیار تأثیرگذار باشند، طرح تولید تجهیزات و پمپ های 
درون چاهی در استان خوزستان را یکی از طرح های شاخص همکاری دو کشور عنوان 
کرد که ضمن تأمین نیازهای دو کشور، به صادرات این محصولات نیز منجر شده است.

وی با یادآوری اینکه در دو ســال گذشته طرح های سرمایه گذاری برای افزایش 
تولید نفت و گاز انجام شد و ظرفیت پالایشی به ارزش ۱۲ میلیارد دلار به بهره برداری 
رسید، خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم و وزارت نفت با برخورداری از نقشه راه برای 
افزایش تولید نفت و گاز برنامه ریزی دقیقی انجام داده اند و با بهره گیری از ظرفیت 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی، خبرهای خوبی برای ملت ایران و مصرف کنندگان 
انرژی در جهان خواهیم داشت.اوجی درباره تأثیر تحولات اخیر منطقه بر قیمت نفت 
در جهان هم تصریح کرد: انتظار می رود بازار جهانی نفت با همدلی خوب شکل گرفته 
میان اعضای اوپک )سازمان کشورهای صادرکننده نفت( و اوپک پلاس )ائتلاف اوپک 

و متحدانش( از سیاست مصون باشد.

ایجادقطبگازیدرخلیجفارسایجادقطبگازیدرخلیجفارس
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اقتصاد انرژی 2

آیت الله ســید ابراهیم رئیسی شامگاه جمعه در 
پایان سفر دو روزه به فارس در نشست با خبرنگاران 
این اســتان افزود: ۱5 درصد باقیمانده نیز در دست 
اجرا است اما هنوز نمی توان در این زمینه گزارش داد.

وی گفت: در حوزه های صنعت، معدن، کشاورزی، 
ســلامت و آموزش اتفاقات خوبی افتاده که در این 
سفر شاهد افتتاح چندین بیمارستان، پروژه آزادراه 
شیراز - اصفهان، واگذاری 3۰ هزار قطعه زمین و ۱۰ 

هزار واحد مسکونی بودیم.
رئیس جمهور اضافه کرد: در بررسی های انجام شده 
از پروژه های نهضت ملی مســکن ۴۰ درصد کار در 
پروژه های در دست اجرا انجام شده و تلاش می شود 

تا هر چه زودتر مردم ثمرات آن را ببینند.

 طرح هایی که عملیاتی شد
وی گفت: با وجود افتتاح آزادراه شیراز - اصفهان 
اما قطعه شیراز - بوشهر نیز آغاز شد و کار پیمانکاران 
و کارگران و تجهیزات راهسازی در این منطقه تمام 
نشــده است.رئیسی افزود: خط شماره ۲ آبرسانی به 
شیراز از سد درودزن امروز افتتاح شد که ۴۰ درصد 
آب شیراز را تامین می کند اما مقرر شد از همین فردا 
اجرای خط سوم آغاز شود.وی به پروژه های نفت و گاز 
استان فارس اشاره کرد و گفت: این پروژه های نفت و 
گاز می تواند در آینده از ثروت های بزرگ کشور باشد.

وی حضور وزرا را در این ســفر استانی در استان 
پهناور فــارس کم نظیر خواند و گفــت: وزیران به 
نمایندگی از رئیس جمهور به شهرستان ها در استان 
پهناور فارس رفتند و خرســندم که مردم شنیدند و 

اقدام های انجام شده را به اطلاع مردم رساندند.

 راه حل های اجرای پتروشیمی های فارس 
در دست اجرا است

رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره سرنوشت 
پروژه های پتروشیمی فارس که در سال های گذشته 
موافقت با اجرای آنها صادر شده، گفت: نهضت اتمام 
پروژه های نیمه تمام در دولت سیزدهم شکل گرفته 
است و با جدیت دنبال می شود به عنوان نمونه برخی از 
پروژه هایی که بیش از ۱۰ سال بر زمین مانده و هزینه 
تکمیل ۲ برابر شده، به اتمام رسید و خط آبرسانی به 

شیراز نمونه  از آن است.

وی توضیــح داد: با این حال برخی از طرح ها در 
گذشــته با پیگیری مســئولان محلی یا نمایندگان 
موافقت دریافت کرده اما متناسب با اقلیم نیست به 
عنوان نمونه در استانی به شدت کم آب موافقت اجرای 
ذوب آهن صادر شده است.رئیسی با بیان اینکه دولت 
از کنار ایــن طرح ها نمی گذرد گفت: راهکاری برای 
مساله پیدا می شود یا دلایل به اطلاع مردم می رسد.

وی بیان کرد: طرح های پتروشیمی فارس نیازمند 
زمینه هایی است، همه این طرح ها در وزارت نفت در 
دست بررسی اســت و برای برخی راهکارهایی پیدا 

شده و برای برخی دیگر هنوز به نتیجه نرسیده ایم.

 کم بودن پرداخت تســهیلات بانک های 
خصوصی در فارس پیگیری می شود

رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره رتبه پایین 
بانک های خصوصی فارس در مصارف به رغم رتبه بالا 
در جذب اعتبارات گفت: استاندار فارس این مساله را 
به من منتقل کرده و معاون اجرایی را مامور به بررسی 

فوری و تعیین تکلیف این مساله کرده ام.
وی افزود: به سرعت جلساتی با بانک های خصوصی 
برگزار می شود و حل این مشکل برای ادای تکالیف 

بانکها در پرداخت تسهیلات دنبال می شود.
رئیس جمهور تاکید کرد: نتیجه بررسی و پیگیری 

ها به اطلاع مردم فارس خواهد رسید.

 تکمیل اصولی پروژه ها در افتتاح شرط 
است

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره برخی کمبودهای 
آزادراه شیراز - اصفهان گفت: هر پروژه ای که تکمیل 
و افتتاح می شود ممکن است در کنار خود نیازهایی 
داشته باشــد یا در زمان های مختلف نیازمند انجام 
کارهایی باشد، اما در افتتاح این پروژه و همه پروژه هایی 
که افتتاح می کنیم تکمیل بودن اصولی پروژه شرط 
است.وی یادآور شد: اینکه پروژه به سرعت در آستانه 
سفر تکمیل شود بد نیست بلکه بد آن است که پروژه 
دارای ضعف باشد که در این صورت افتتاح نمی کنیم.

 احیای واحدهای تولیدی راکد کشور وارد 
کانال پنج هزار شد

رئیس جمهور اعلام کرد: احیا و راه اندازی مجدد 

کارخانه ها و کارگاه های تولیدی راکد در سراسر کشور 
وارد کانال پنج هزار شده است.

وی افزود: در استان فارس نیز طی ۲ سال گذشته 
3۰۰ کارگاه و کارخانه احیا و وارد مدار تولید شــده 

است و این روند ادامه دارد.
رئیسی اظهار کرد: ساخت یک کارخانه بودجه بر 
است اما احیای یک کارخانه راکد با تامین مالی، تجهیز 
یک قطعه یا اصلاح مدیریت انجام شدنی است و این 

در دستور کار جدی دولت قرار دارد.

 تکمیل محورهای شــمال به جنوب در 
دستور کار دولت است

رئیس جمهور گفت: تکمیل محورهای شمال به 
جنوب هم به صورت ریلی و هم جاده ای در دستور 

کار است و پیشرفت های خوبی انجام شده است.
وی افزود: اتصال به مرزهای همســایگان منافع 
تجاری بسیاری برای کشور دارد و این مهم از رشت 
و آستارا دنبال می شود و از مرز شلمچه به بصره نیز 

آغاز شده است.

 رودخانه خشک شیراز سامان می یابد
رئیس جمهور در ارتباط با رودخانه میانه شهر شیراز 
هم گفت: این مسیر حتما باید سامان یابد چرا که حق 

شهروندان شیرازی است و جزء برنامه ها نیز هست.
وی افزود: این رودخانه باید از ســوی شهرداری 
و با کمک دولت ســاماندهی شود تا هم از نظر حق 
شهروندان و هم مســاله گردشگری شیراز همیشه 

دلنشین بماند.
رئیسی با اشاره به موضع استاندار فارس در جدیت 
برای ممانعت از قطعی درخت در این مسیر گفت: این 

موضع را تایید و حمایت می کنم.

 تعاونی رسانه ها درخواست زمین بدهد
وی در پاسخ به درخواست و مطالبه های خبرنگاران 
گفت: تعاونی رسانه ها درخواست زمین برای ساخت 
مســکن بدهد و واگــذاری زمین بــه تعاونی ها در 

اولویت است.
رئیسی اعلام کرد: اقدامات خوبی برای حل مساله 
تامین زمین در شیراز انجام شده و در شهرستان ها از 

این نظر هیچ مشکلی وجود ندارد.

 پایان سومین مرحله افزایش سرمایه 
پتروشیمی زنجان

مدیرعامل پتروشــیمی زنجان گفت: سومین 
مرحله افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی زنجان 

سهامی عام و بورسی پایان یافت.
محمدرضا مدیری، در رابطه با سومین مرحله 
افزایش ســرمایه پتروشیمی زنجان، اظهار کرد: 
با ثبت رسمی افزایش ســرمایه شرکت صنایع 
کشــاورزی و کود )پتروشیمی( زنجان در ششم 
مهرماه در اداره ثبت شرکت های زنجان، سومین 
مرحله افزایش این شرکت سهامی عام و بورسی 

پایان یافت.
وی در رابطه با ســرمایه کنونی ثبتی شرکت 
پتروشــیمی، افزود:سرمایه کنونی ثبتی شرکت 
پتروشــیمی به ۶۱۲.5 میلیارد تومان رسیده که 
تقریباً ۱۱ برابر سرمایه ای است که در زمان خروج 

دولت از سهام داری این شرکت ثبت شده بود.
این مســئول در رابطه با وجوه مرحله ســوم 
افزایش سرمایه، تصریح کرد: مرحله سوم افزایش 
سرمایه معادل ۷5 درصد سرمایه پیشین، مانند 
هر دو مرحله قبلی )در ســال های ۹۴ و ۹۶( از 
محل آورده نقدی سهام داران و مطالبات حال شده 

تأمین شده است.
مدیرعامل پتروشــیمی زنجان گفت: از آغاز 
انتشار آگهی افزایش سرمایه پس از دریافت مجوز 
از ســازمان بورس و اوراق بهادار و ارسال پستی 
برگه های حق تقدم به آدرس سهام داران تا ثبت 
افزایش سرمایه بیش از ۷ ماه به طول انجامید و 
پراقبال ترین عملیات افزایش ســرمایه به جهت 

مشارکت سهام داران خرد در آن به ثبت رسید.
مدیری در رابطه با پیشرفت فیزیکی طرح تولید 
اوره و آمونیاک پتروشیمی زنجان، اظهار کرد: در 
بهار امسال از 5۰ درصد فراتر رفته و ورود تجهیزات 
ساخت داخل و خارج به سایت پروژه در شهرستان 
ایجرود نیز از زمستان گذشته سرعت گرفته است.

وی با اشــاره به اینکه تجیهزاتی به ازش 5.5 
میلیون یورو به ســایت پروژه در بهمن ماه سال 
گذشته وارد شرکت شد، افزود: ۲ هفته گذشته 5 
نگله تجهیز جدید واحد اوره از اروپا با حمل دریایی 
به بندرعباس رسیده و اینک در تدارک حمل این 

تجهیزات به زنجان هستیم.
این مسئول با بیان اینکه حمایت  مسئولان ارشد 
استان موجب گره گشایی های مؤثری در روند امور 
معطل مانده طرح کرد، تصریح کرد: پیگیر مرحله 
چهارم افزایش سرمایه هستیم و اکنون به دنبال 
آن هستیم تا نظر هیئت مدیره را برای مرحله بعدی 

افزایش سرمایه جلب کنیم.
مدیرعامل پتروشــیمی زنجان، تامین منابع 
ارزی را مهم تریــن چالش طــرح ۶۰۰ میلیون 
یورویی مذکور دانست و گفت: عمل نکردن بانک 
مرکزی به تعهدات خــود در قبال این پروژه به 
خصــوص در ســال های ۹8 و ۹۹، طرح مذکور 
را دوباره با دو ســال تأخیــر مواجه کرده ضمن 
این کــه ناکارآمد بودن نظــام تأمین مالی فعلی 
به عنوان منبع تأمین مالــی نیمی از پروژه، که 
امــکان میان پرداخت به ســازندگان تجهیزات 
خارجی در آن پیش بینی نشده و تخصیص اسعار 
بی کیفیت و پرهزینه نزد کارگزاران کم تعهد و با 
 تأخیرهای طولانی گاه تا یک سال، سهام داران و

 پروژه را تحت فشــار شــدید برای تأمین مالی 
قرار می دهد.

۸۵درصدازمصوباتسفراولبهفارسمحققشد

مریم سبزواری     - رئیس جمهور گفت: یکی از دستورالعمل های دور دوم سفر به استان فارس بررسی نتیجه مصوبات سفر نخست بود که براساس 
گزارش ها ۸۵ درصد این مصوبات به سرانجام رسیده است.

خبر 

اتصال به مرزهای 
همسایگان منافع 
تجاری بسیاری 
برای کشور دارد و 
این مهم از رشت 
و آستارا دنبال 
می شود و از مرز 
شلمچه به بصره نیز 
آغاز شده است.

  طلب ۹۰۰ هزار میلیارد ریالی شرکت گاز از برخی شرکت های پتروشیمی
رئیس کل دادگستری استان بوشهر گفت: از دی ماه سال ۱۴۰۰ تاکنون حق آلایندگی به این استان پرداخت نشده که 
این رقم هشتاد هزار میلیارد ریال است.مهدی مهر انگیز در نشست هم اندیشی با احساب رسانه استان بوشهر گفت: در 
راستای دفاع از حقوق عامه در سفر شهریورماه رئیس جمهوری به عسلویه استان بوشهر برای افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی 
در این خصوص مذاکره شد که آیت الله رئیسی به استاندار بوشهر دستور پیگیری لازم داد.وی همچنین یادآور شد: در 
نامه ای به دادستان کل کشور خواستار دستور لازم در این خصوص شده ام که با پیگیری انجام شده پیش بینی می شود 
یک تا دو ماه آینده خبر خوبی برای شهرداری ها، دهیاری ها و بخشداری ها در زمینه دریافت حق آلایندگی انجام شود.
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3 تولید 

مطابق گزارش 
بانک مرکزی، گروه 
نفت با ثبت رشد 
اقتصادی ۱۶.۴ 
درصد به روایت 
بانک مرکزی و 
۱۹.۸ درصدی به 
روایت مرکز آمار، 
برای دومین سال 
پیاپی بالاترین 
رشد اقتصادی 
را میان همه 
گروه های اقتصادی 
کسب کرده است 
و در اوپک هم 
توانستیم به جایگاه 
سوم تولید نفت 
بازگردیم.

 منشــأ وکیوم باتوم قیــر صادراتی 
مشخص شود

عضو اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده های 
نفتــی گفت: به دســتگاه هــای مختلف برای 
ایجاد ســامانه و نظارت درخواســت داده ایم و  
اعــلام کردیم که هر قیری کــه برای صادرات 
تخصیص داده می شود باید منشأ وکیوم باتوم 

آن مشخص شود.
وحید شیخی، در حاشیه سومین همایش ملی 
قیر بــا ارزش در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
یکی از مهمترین معضلات و چالش های صنعت 
قیر ایران و صادرات این فرآورده نفتی، تصویب 
و ابلاغ آیین نامه ها و دستورالعمل های متعدد 
و گاها متضاد است، اظهار کرد: درخواستی که 
داریم این است که دولت به گونه ای عمل کند 
که حداقل برای ۶ ماه یک صادرکننده بتواند از 
قوانین و دستورالعمل ها اطلاع داشته و برنامه 

ریزی کند.
وی افــزود: اینکه در ۲ یا 3 ماه و درحالی که 
صادرکننده یک محصولی را صادر کرده و یا در 
فرآیند صادرات است، دستورالعمل ها تغییر کند، 
این یک رفتار عادلانه با فعالان اقتصادی نیست.

عضو اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده های 
نفتی، گاز، پالایش و پتروشیمی با بیان اینکه در 
واحدهای پژوهشی روی ارتقای کیفی محصولات 
تولیدی مثل قیر و فرآورده های وابســته به آن 
کار کرده ایم، اظهار کرد: امروز با استفاده از نانو 
مواد و مالچ های تولیدی، ســال گذشته بالغ بر 
3۰۰۰ هکتار از بیابان های کشور مالچ پاشی شد 
تا هم در کاهش پدیده گردوغبار اثربخش باشد و 
هم فرصتی برای بیابان زدایی و بازیابی خاک به 
مسئولان مربوطه بدهد.شیخی با تاکید بر اینکه 
در تأمین نیاز داخل به قیر، یکی از مشــکلات 
فعلی، تأخیر در اجرای قانون تهاتر است، به گونه 
ای که ابلاغ آن هرساله با تأخیر صورت می گیرد 
و به فصل بارانی پاییز و زمستان می رسیم، گفت: 
اگر اکنون که در ابتدای پاییز هستیم، این قانون 
ابلاغ شود، وکیوم باتوم تا در اختیار قیرساز قرار 
بگیرد و قیر تولید شود و بدست پیمانکار برسد، 
در شرایط فصل سرد و بارش خواهد بود که خیلی 
از استانها امکان احداث آسفالت در آن بازه زمانی 
را ندارد.وی ادامه داد: بنابراین خیلی از شرکت 
های قیرســاز به کمک دستگاه های دولتی می 
آینــد و آن بار کم کاری رخ داده را برعهده می 

گیرند و بعدا قیر مربوطه را تحویل می گیرند.
به گفته عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده 
های نفتی، گاز، پالایش و پتروشیمی این رویه 
فعلی رویه مطلوبی نیست، بلکه اگر در فصل بهار 
و فصل گرم سال، قانون اجرایی شود، در بهار و 
تابستان می تواند بسیاری از پروژه های آسفالت 
ریزی و مالچ پاشــی را انجام داد.شیخی با بیان 
اینکه دســتگاه های اجرایی مثــل وزارت راه و 
شهرسازی به خاطر اینکه فصل مصرف قیر را از 
دست ندهند، از شرکت های قیرساز درخواست 
همکاری کرده اند و شرکت های قیرساز نیز قیر 
آنهــا را تأمین می کنند، گفت: بعد از اینکه این 
تأمین صورت گرفت، اگر به جای قیر تحویل داده 
شده، به شرکت قیرساز وکیوم باتوم بدهند، آیا 
این وکیوم باتوم متعلق به شــرکت قیرساز بوده 
که به جای طلب خود گرفته؟ اگر این شــرکت 
این وکیوم باتــوم را به قیر تبدیل و صادر کرد، 

تخلف کرده است؟

  پس لرزه کاهش تولید نفت در بودجه عربستان
عربستان سعودی در پی کاهش داوطلبانه تولید نفت، کسری بودجه ۲۱ میلیارد دلاری را برای سال میلادی آینده پیش بینی کرد.

 وزارت دارایی عربستان سعودی در بیانیه بودجه مقدماتی اعلام کرد کسری بودجه ۷۹ میلیارد ریال )۲۱ میلیارد دلار( معادل 
۱.۹ درصد تولید ناخالص داخلی را برای سال آینده پیش بینی می کند.این وزارتخانه اعلام کرد پیش بینی می شود هزینه در سال 
۲۰۲۴، به ۱.۲5 تریلیون ریال و درآمد به ۱.۱۷ تریلیون ریال برسد. نرخ رشد اقتصادی هم ۴.۴ درصد پیش بینی می شود.طبق 
گزارش بلومبرگ اکونومیکس، اقتصاد ۱.۱ تریلیون دلاری عربستان سعودی امسال احتمالا کوچک می شود که تا حد زیادی به 

دلیل کاهش عرضه نفت است که از سوی دولت عربستان برای تقویت قیمت نفت، به اجرا گذاشته شده است.

خبر 

مطابق برنامه ریزی در ســال ۱۴۰۲، افتتاح ۶۷ 
طرح کلان و نیمه تمام به ارزش ۱5.۱ میلیارد دلار 
همچنین آغاز عملیات اجرایی ۱5 طرح کلان جدید 
با ســرمایه گذاری ۱۴.3 میلیارد دلار در دستور کار 
وزارت نفت بوده که تاکنون ۷ میلیارد دلار پروژه به 
بهره برداری رسیده، افتتاح شده یا آماده افتتاح است.

 از ابتــدای اســتقرار دولت ســیزدهم، رشــد 
سرمایه گذاری در نفت و تکمیل طرح های نیمه تمام 
در بخش هــای چهارگانه وزارت نفــت )نفت، گاز، 
پتروشــیمی و پالایش( جزو اولویت های اصلی این 
وزارتخانه قرار گرفت، تاجایی که در ســال ۱۴۰۱، 
بالغ بر ۱۲ میلیارد دلار طرح نیمه تمام به بهره برداری 
رسید.در حال حاضر افتتاح ۶۷ طرح کلان و نیمه تمام 
به ارزش ۱5.۱ میلیارد دلار همچنین آغاز عملیات 
اجرایی ۱5 طرح کلان جدید با سرمایه گذاری ۱۴.3 
میلیارد دلار نیز در دستور کار وزارت نفت است که 
بــا مجموعه این اقدام ها در زمینه ســرمایه گذاری، 
تکمیل طرح های نیمه تمام و در نتیجه افزایش تولید 
و صادرات، رشــد اقتصادی گروه نفت در دو ســال 
گذشته پیشتاز همه گروه های اقتصادی بوده است.

مطابق گــزارش بانک مرکزی، گروه نفت با ثبت 
رشد اقتصادی ۱۶.۴ درصد به روایت بانک مرکزی و 
۱۹.8 درصدی به روایت مرکز آمار، برای دومین سال 
پیاپی بالاترین رشد اقتصادی را میان همه گروه های 
اقتصادی کسب کرده است و در اوپک هم توانستیم 

به جایگاه سوم تولید نفت بازگردیم.
بخش قابل توجهی از این افزایش تولید و تکمیل 

طرح های نیمه تمام که به آن اشــاره شد، در زمینه 
ارتقای ظرفیت پالایشی و کیفی سازی فرآورده های 
نفتی بوده، توسعه ظرفیت پالایش و پتروپالایش نفت 
خام و میعانات گازی کشــور قریب به 3.۲ میلیون 
بشــکه در روز است و نفت و میعانات گازی تولیدی 

خود را اکنون به صورت نفت خام صادر می کنیم.
این خام فروشــی افزون بر اینکه مــا را از ایجاد 
ارزش افزوده بی نصیب می کند، در ســال های اخیر 
پاشنه آشیل و سبب آسیب پذیری در حوزه تحریم ها 
شده است. افزون بر این ها با توجه به شدت مصرف 
انرژی در کشور، به منظور تأمین امنیت انرژی کشور 
و پوشــش کامل نیاز داخلی به فرآورده های نفتی، 
انکارناپذیر  پالایشــگاه های جدید ضرورتی  احداث 

است.

 ۸ طرح پالایشی و پتروپالایشی در حال 
اجرا

اما در چارچوب قانون حمایت از توســعه صنایع 
پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی با استفاده 
از ســرمایه گذاری مردمی، هشــت طرح پالایش و 
پتروپالایش میعانــات گازی و نفت خام با ظرفیت 
۱۴۶۰ هزار بشــکه در روز و ســرمایه گذاری ۲8.۶ 

میلیارد دلار در دست پیگیری و اجراست.
همچنین طبــق ماده 5۹ قانــون اصلاح الگوی 
مصــرف انرژی، افزایش کیفیت فرآورده های نفتی و 
کاهش ترکیبات گوگردی به صورت جدی در دستور 
کار وزارت نفــت در دولت ســیزدهم بوده و در این 

راســتا ۱۱ طرح بهینه سازی و ارتقای کمّی و کیفی 
فرآورده هــای تولیدی پالایشــگاه های موجود ذیل 
قانون حمایت از توســعه صنایع پایین دســتی نفت 
خام و میعانات گازی با مجموع ســرمایه گذاری ۶.۷ 
میلیارد دلار در حال اجراســت.جواد اوجی - وزیر 
نفت نیز در همین راســتا از امضای مشارکت نامه و 
تأمین مالی ساخت پتروپالایشگاه شهید سلیمانی و 
پالایشگاه مروارید مکران درمجموع با ظرفیت ۶۰۰ 
هزار بشکه در روز نفت خام سنگین و سرمایه گذاری 
بیــش از ۱8 میلیارد دلار با بانک ها و هلدینگ های 
بزرگ داخلی خبر داده و گفته اســت: فعال ســازی 
پالایش فراسرزمینی به ظرفیت ۱۴۰ هزار بشکه در 
روز با کشور ونزوئلا و مذاکره و امضای قرارداد با دیگر 
کشورهای همسو با هدف توسعه صادرات نفت خام و 
میعانات کشور و تکمیل زنجیره ارزش نیز انجام شده 
است.به گفته وی، در استمرار این اقدام ها نیز طرح 
واحد تصفیه گازوئیل، یوتیلیتی و آفسایت پالایشگاه 
اصفهان به بهره برداری رســید. پالایشگاه اصفهان با 
ظرفیت خوراک ۴۰۰ هزار بشــکه در روز نفت خام، 
یکی از بزرگ ترین پالایشگاه های کشور است و روزانه 
۱3 میلیــون لیتر بنزین یورو 5 و حدود ۲۰ میلیون 
لیتر گازوئیل یورو 5 در این پالایشگاه تولید می شود.

بر اســاس برنامه ریزی های در نظر گرفته شــده 
قرار اســت شش طرح کیفی ســازی پالایشگاه های 
شــیراز، تهران، تبریز، لاوان، RHU اصفهان و شازند 
با ســرمایه گذاری ۱.8 میلیارد دلار را تا پایان دولت 

سیزدهم به بهره برداری برسانیم.

طرحهاینیمهتماموزارتنفتتاکجاپیشرفت؟

    ۱۶ میلیارد دلار ارز آوری صادرات محصولات پتروشــیمی در 
سال ۱۴۰۱

 مدیر عامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به اینکه ۱۶ میلیارد دلار 
ارز آوری صادرات محصولات پتروشیمی در سال ۱۴۰۱ برای کشور ارز آوری 
داشــته است، گفت: ۲8 هزار میلیارد تومان تسهیلات پتروشیمی در پنج ماه 

نخست ۱۴۰۲ پرداخت شده است.
مرتضی شاهمیرزایی در گفت و گویی اظهار داشت: در صنعت پتروشیمی 
برنامه های گذشته با روی کار آمدن دولت بازبینی شد و حرکت عمودی به سمت 
زنجیره ارزش در دستور کار قرار گرفت تا در حوزه تولید موادی مثل متانول 
اتیلن به سمت توسعه زنجیره ارزش برای به دست آوردن ارزش افزوده بیشتر 

حرکت کنیم.وی در ادامه بیان کرد: دولت سیزدهم بر آرمان رهبر انقلاب تاکید 
کردند و اعلام شد که از صادرات مواد خام جلوگیری و این محصولات را تبدیل 
به ارزش افزوده کنیم. محصول نهایی صنعت پتروشیمی در اختیار صنایع قرار 

می گیرد تا محصول نهایی صنعت پتروشیمی تولید شود.
شــاهمیرزایی ادامــه داد: حتی در حــوزه مواد غذایی هم ما وابســته به 
صنعت هســتیم و کشاورزی صنعتی جای کشاورزی سنتی را گرفته است و 
کودهای صنعتی می تواند باعث رشــد سریع گیاه شود.بر روی ۲۱ محصول 
 دارای اهمیــت در زنجیــره ارزش کار مطالعــه تطبیقی انجــام دادیم و این 
محصولات آماده شد و به هلدینگ های صنعت پتروشیمی اعلام شد تا اقدامات 

بعدی روی آن انجام شود.
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صنعت4

 مجید سلطانی مدیرعامل شرکت مخابرات ایران 
در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، به تشریح آنچه بر 
سر شرکت و صنعت مخابرات ایران پس از واگذاری 
در سال 88 به ویژه در دولت های یازدهم و دوازدهم 
آمد پرداخت و گفت: بعد از خصوصی ســازی بنا بود 
دولتها به طور کامل قانون اصل ۴۴ را اجرا و رعایت 
کنند. در حــوزه فناوری اطلاعات اگــر این قانون 
رعایت می شد اکنون در ســطح قابل توجهی حتی 
در ارزیابی بین المللی در این حوزه بودیم. مهمترین 
و اثرگذارترین عامل خســارت به صنعت ICT کشور 
اجرای ناقص قانون اصل ۴۴ بوده اســت خصوصاً در 
ســالهای ۱388 تا ۱۴۰۰ تصمیمات دولتها با روح 

قانون در تضاد بوده است.

 چرا دولتها به اجــرای اصل ۴۴ اهتمام 
نشان ندادند

وی افــزود: علت عمده این موضوع در عدم درک 
صحیح قانون و عدم تبیین اثرات مثبت اجرای کامل 
این قانون در رشد اقتصادی کشور بوده است و علاقه 
دولت هــا در ایفای نقش اجرایی و در روند مدیریت 
شرکتهای واگذارشده به وضوح قابل مشاهده است و 
این گونه دخالت دولتها فرای قانون باعث تعارض بین 
سهامداران و دولتها شده است. ریشه این دخالتهای 
غیرقانونی هرچه باشد و با هر انگیزه ای اتفاق بیفتد 
اداره را دچار ســردرگمی می کند به طور مثال این 
تعارض در شــرکت مخابرات ایران باعث شده است 
طول زمــان مدیریت در صندلی مدیرعاملی در این 

شرکت بزرگ کشور به طور متوسط ۱5 ماه باشد که 
مسلماً این امر باعث ایجاد و تحمیل هزینه های زیاد 

برای شرکت شده است.

 دولت تدبیر توازن درآمد و هزینه شرکت 
را به هم زد

سلطانی درباره برخی اقداماتی که در دولت قبل 
باعث ضربه زدن به شــرکت و صنعت مخابرات شد، 
گفت: یکی از بحث های هر شرکت موضوع درآمد و 
هزینه اســت.کاری که دولت تدبیر و امید انجام داد 
این بود که توازن درآمد و هزینه شرکت مخابرات را 
برهم زد. اولین کاری انجام دادند، نگه داشتن )تثبیت( 

تعرفه مکالمات صوتی بود.
وی افزود: پیش از آنکه شرکت مخابرات خصوصی 
شود، تعرفه مکالمات تلفن همانند دیگر نرخ ها مثل 
تعرفه آب، برق و گاز در اســفند هر ســال براساس 
لایحــه بودجه به مجلس ارائه می شــد ولی پس از 
ســال ۱388 و خصوصی سازی شــرکت مخابرات، 
افزایش تعرفه مخابرات در لایحه بودجه ســالیانه به 

مجلس حذف شد.

 تعرفه تلفن ۱۲ سال میخکوب شد
مدیرعامل مخابرات با اشــاره به اینکه از ســال 
88 که مخابرات خصوصی شــد تا ســال ۱۴۰۰ به 
دلیل رشد شــدید تورم، هزینه های نیروی انسانی 
شرکت ۱3 برابر، و در موضوع تجهیزات ارزی-ریالی 
هزینه ها تقریبا ۲۰ برابر و در حوزه ارزی )براســاس 

ارز ۲85۰۰( هزینه ها 3۰ برابر شده است، افزود: در 
طرف مقابل درآمد مخابرات در بحث مکالمات صوتی 
نه تنها طی ۱۲ سال اخیر افزایش پیدا نکرده است 
بلکه درآمد ســالیانه در حــوزه تلفن های ثابت از ۲ 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان به ۱۴۰۰ میلیارد تومان 

رسیده است.
وی در خصوص شرایط قانونی تعرفه گذاری پس 
از واگذاری گفــت: تعرفه گذاری پس از واگذاری از 
بودجه خارج شــد و دیگر مجلس به آن ورود نکرد 
و متاســفانه مجلس نظارت هم نکرد. به این ترتیب 
تعرفه گذاری در حوزه مخابرات به کمیسیون تنظیم 
مقررات منتقل شد. از سوی دیگر و بنابر قانون اصل 
۴۴ شورای رقابت اعلام کرد که به این دلیل خدمات 
انحصاری مخابرات در حــوزه مکالمات صوتی، این 

شورا باید تعرفه گذاری کند.

 ســازمان تنظیم مقررات جلوی مصوبه 
قانونی شورای رقابت را گرفت

سلطانی با اعلام اینکه البته شورای رقابت مصوبه 
خوبی داشت که این مصوبه نیز اجرایی نشد، افزود: 
ســازمان تنظیم مقررات و وزارت ارتباطات با طرح 
شکایت های متعدد در ســال های ۹۲ و ۹3 جلوی 
اجرای مصوبات شورای رقابت را گرفتند و یا مصوبات 
قانونی شورای رقابت را به مخابرات ابلاغ نکردند و به 
این ترتیب جلوی تعدیل تعرفه ها متناســب با تورم 
گرفته شــد، در حالی که هزینه های مخابرات سال 
به سال افزایش پیدا کرد و در نهایت در بخش تلفن 

پیش از آنکه 
شرکت مخابرات 
خصوصی شود، 
تعرفه مکالمات تلفن 
همانند دیگر نرخ ها 
مثل تعرفه آب، برق 
و گاز در اسفند هر 
سال براساس لایحه 
بودجه به مجلس 
ارائه می شد ولی 
پس از سال ۱۳۸۸ 
و خصوصی سازی 
شرکت مخابرات، 
افزایش تعرفه 
مخابرات در لایحه 
بودجه سالیانه به 
مجلس حذف شد.

مونا هادی    -         مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران با بیان اینکه دولت تدبیر و امید توازن درآمد و هزینه شرکت مخابرات را به هم زد، 
گفت: اگر الزامات اصل ۴۴ رعایت شده بود، در ارزیابی های بین المللی سطح قابل توجهی داشتیم.

سیاستگذاریاشتباهاقتصادیچهبلاییسرصنعت
مخابراتآورد؟

 اقدامــات خوبــی در چهارمحال و 
بختیاری آغاز شده است

استاندار چهارمحال وبختیاری گفت: اقدامات 
خوبی در چهارمحال و بختیاری آغاز شده، البته 
جای کار بسیار دارد، یکی از مباحث مهم پیوند 
بخش دولتی و خصوصی است که با هم افزایی، 
همفکری و وحدت رویه می توان آسیب شناسی، 
برنامه ریزی و هدف گذاری کرد تا کارها پیش رود.

غلامعلــی حیدری۱3مهرمــاه در شــورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی چهارمحال و 
بختیاری با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادی 
و توسعه منطقه ای وزیر کشور، با اشاره به اینکه 
وزارت کشــور یکی از وزارتخانه های پیشران و 
راهبردی در حوزه های مختلف است، اظهار کرد: 
حوزه اقتصادی این وزارتخانه به صورت قرارگاهی 
از تنظیم بازار تا تامین کالاها و نمایشگاه زنجیره 
ارزش فعالیت می کند. وی گفت: اقدامات خوبی 
در چهارمحال و بختیاری آغاز شده، البته جای 
کار بسیار است، یکی از مباحث مهم پیوند بخش 
دولتی و خصوصی است که با هم افزایی، همفکری 
و وحدت رویه می توان آسیب شناسی، برنامه ریزی 

و هدف گذاری کرد تا کارها پیش رود.
استاندار چهارمحال و بختیاری افزایش سهم 
اســتان در تولید ناخالص داخلی، کاهش نرخ 
بیکاری، مهار تورم، افزایش سهم استان در زمینه 
صادرات غیر نفتی، افزایش سهم سرمایه گذاری 
بخش خصوصــی، شناســایی بازارهای جدید 
داخلی و بین المللی، توانمندسازی نیروی انسانی، 
ایجاد بازارچه های استانی و شهرستانی، استقرار 
نمایندگی وزارت امور خارجه در استان را از جمله 
آسیب شناسی های صورت گرفته در استان مطرح 
کرد و گفت: این آسیب شناسی ها به عنوان نقشه 
راه هدفگذاری شده است.به گفته وی، در مباحث 
عمرانی تلاش شده پروژه های پیشران در دستور 
کار قرار گیرد، عمده تمرکز بر پروژه های زیربنایی 
که پیشران پیوند بین حوزه عمرانی و اقتصادی 

بوده تامین آب پایدار و موضوع راه ها است.
حیــدری توســعه کشــاورزی بــه صورت 
دانش بنیان، توســعه دامپروری، گردشگری و 
بوم گردی و صنایع تبدیلی با نگاه آمایشی را از 
جمله مسائل مورد توجه و اجرا شده در استان 
دانست و یادآور شد: این مسائل می تواند باتوجه 
به ظرفیت ها ما را به اهداف مدنظر برساند، نقشه 
راه تهیه شده که بخشی در کوتاه مدت و بخشی 
در میــان مدت جوابگو خواهند بود و بخشــی 
بــه زمان درازمدت نیاز دارد، البته لازم اســت 

کمک هایی در سطح ملی صورت گیرد.
در ادامه فضل الله رحمتی- رئیس ســازمان 
صمت چهارمحال و بختیاری با اشاره به وجود 
۱۹ واحد صنعتی صادرات محور در استان، اظهار 
کرد: این استان دارای ۱۱۱۴ واحد صنعتی و ۱۷ 
محصول صادراتی است .به گفته وی، امسال در 
راستای رشد تولید و احیای واحدها، ۹۰ واحد 
جدید به واحدها افزوده شده که نسبت به شش 
ماهه سال گذشته از لحاظ تعداد ۱۱ درصد و از 
لحاظ اشتغال ۲۲3 درصد رشد داشته است، هم 
چنین در بحث وصول حقوق دولتی بیش از ۹۲ 
درصد افزایش وصول گزارش شد.رحمتی بیان 
کرد: بیش از 3۰ درصد نخ پلی اســتر کشور در 
چهارمحال و بختیاری تولید می شود که متاسفانه 
در حوزه نســاجی کار نشده و لازم است باتوجه 
به مشــکل اشــتغال، این زنجیره تکمیل شود، 
همچنین پیشنهاد ایجاد دو پارک در پتروشیمی 

اوره و آمونیاک انجام شده است.

  زمینه صادرات در دولت سیزدهم بهبود یافته است
نماینده مردم ساری و میاندورود در مجلس شورای اسلامی مشکل صادرات در مازندران را نداشتن شرکت حمل و نقل بین 
المللی دانست و گفت: زمینه صادرات در دولت سیزدهم بهبود یافته است و ارتباطات خوبی را استاندار با کشورهای همسایه 

برقرار کرده است.
منصورعلی زارعی شامگاه چهارشنبه ۱۲ مهرماه در نشست هم اندیشی رسانه ای با بیان اینکه، کشاورزی یکی از این مزیت های 
اصلی استان مازندران است، افزود: ایجاد فرصت های سرمایه گذاری اقدامی مناسب از سوی مدیریت ارشد استان بوده است. 

نگاه مدیریت استان به شهرستان ساری می بایست متفاوت از سایر نقاط استان باشد.
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5 سرمایه 

  مدیران سازمان بورس درباره نامه محرمانه نرخ خوراک پتروشیمی شفاف سازی کنند
یک عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در شورای عالی بورس تاکید کرد که باید مدیران سازمان بورس بعد از گذشت سه ماه 
از انتشار نامه محرمانه ای درباره مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی، شفاف سازی کرده و اسامی متخلفان شناسایی شده و کسانی 
را که اطلاعات پنهانی دارند منتشر کنند.محسن علیزاده اظهار کرد: بیش از سه ماه از انتشار نامه محرمانه ای درباره مصوبه نرخ 
خوراک پتروشیمی ها می گذرد و همچنان افکار عمومی و اهالی بازار سرمایه منتظر روشن شدن این قضیه و پشت پرده این نامه 
و انتشــار اسامی کسانی هستند که دسترسی به اطلاعات نهانی داشته اند.وی یادآور شد: همان زمان ما در شورای عالی بورس 

جلسه ای را تشکیل داده و سازمان بورس را ملزم کردیم تا موضوع را به طور جدی پیگیری کند.

ثابت وارد زیان شدیم.
وی با اشاره به اینکه شرکت مخابرات یک بخش 
ســیار و یک بخش ثابت دارد، افزود: در بخش سیار 
۹۰ درصد شــرکت همراه اول متعلــق به مخابرات 
اســت. البته این شرکت بورسی خود هیئت مدیره و 
مدیر عامــل جداگانه دارد. در حوزه تلفیقی ما زیان 
ده نیســتیم چرا که ســود این ۹۰ درصد زیان ما را 
می پوشاند لازم به ذکر است که  در بررسیهای شاخص 
های مالی و نیز پارامترهای بنیادی شرکت ارتباطات 
ســیار و شرکت مخابرات ایران مشاهده می شود که 
نسبت ســود به سرمایه شــرکت مخابرات ایران در 
صورتهای تلفیقی بسیار نامطلوب می باشد در صورت 
مقایســه این نسبتها با اپراتورهای بین الملی منطقه 
فاصله زیادی وجود دارد حتی در مقایســه بازدهی 
ســرمایه در صنعت ارتباطات با صنایع پتروشیمی و 
معدن و سایر صنایع در داخل کشور این اختلاف به 
چشم می خورد و نتیجه این عملکرد دولتها این می 
باشد که به غیر از شرکت مخابرات ایران که خود را 
ملزم به توسعه ارتباطات می داند سایر شرکتها درآمد 
حاصل شــده را به سایر صنایع مانند کاشی سازی و 

بیمه و ساخت و ساز منتقل نمودند .

 مدل رفتاری دولت قبل صنعت مخابرات 
را زمین زد/ نرخ بازدهی در ۸ ســال ۱۸درصد 

کم شد
مدیرعامل مخابرات خاطرنشان کرد: تمام اقداماتی 
که دولت های گذشته به ضرر این شرکت انجام دادند، 
سبب شد نرخ بازگشــت سرمایه شرکت در خطوط 
ثابت از ۱۹.۴۱ درصد در ســال ۹3 به ۱.۶8 درصد 
در سال ۱۴۰۱ برســد. این مدل رفتار سبب شد تا 
کل صنعت ICT زمین بخورد. الان سرمایه گذاری در 
این حوزه چه توجیهی دارد وقتی که بازدهی سرمایه 
ندارد. شما اگر بخواهید امروز برای ایجاد یا توسعه این 
صنعت وام بگیرید باید ۲3 درصد سود بانکی پرداخت 
کنید برای صنعتی که فقط ۱.۶ درصد بازدهی دارد.

وی افزود: توجه داشــته باشید که نرخ بازگشت 
ســرمایه )ROA( همراه اول هم طی این مدت از ۲۷ 
درصد به ۷.۷ درصد کاهش یافته اســت. به عبارت 

دیگر کل این صنعت در حال نابودی است. تمام این 
موارد به دلیل سیاســت گذاری های اشتباه سازمان 
تنظیم مقررات و وزارت ارتباطات اســت که از دولت 
قبل دنبال شد و متاسفانه همچنان در همین مسیر 

جلو می رود.

  ســازمان تنظیم مقررات طی ۱۲ سال 
۲۰هزار میلیارد تومان به مخابرات ضرر زد

مدیرعامل مخابرات با تاکید بر اینکه قسمت اعظم 
مشکلات این شرکت طی سالهای گذشته زائیده دولت 
بوده اســت، نه نتیجه عملکرد شرکت، افزود: شرکت 
مخابرات براساس قوانین بالادستی فعالیت می کند. 
شما قصد دارید که شرکت را مدیریت کنید اما هیچ 
اختیاری در درآمدهای شرکت ندارید و از سوی دیگر 
از بیرون شرکت هم هزینه های جدید به شما اضافه 

می کنند، در این شرایط نمی توانید مدیریت کنید.

سلطانی با اشاره به اینکه شرکت مخابرات امروز 5۰ 
هزار نفر نیروی کار مستقیم و حدود 5۰ هزار نفر هم 
بازنشسته دارد و شاید بزرگترین شرکت در جمهوری 
اسلامی ایران اســت، افزود: تصمیماتی که براساس 
مصوبات کمیســیون تنظیم مقررات اعمال شده در 
نهایت ســبب شده اســت تا حدود ۲۰ هزار میلیارد 

تومان زیان طی ۱۲ سال به مخابرات وارد شود.

  هزینه ثابت تلفن تنها مربوط به هزینه های 
خطوط  پشت  سوئیچ  ۱۲هزار  است/  نگهداری 

تلفن است
وی با اعلام اینکه در زمان وزارت آذری جهرمی و 
در سال ۱۴۰۰، بالاخره توانستیم با چالش های زیاد 
مصوبه شــماره ۴۶۶ شورای رقابت را دریافت کنیم، 
گفت: شورای رقابت فرمول هزینه نگهداری خطوط 
ثابت مخابرات را براســاس صورت مالی سال ۱3۹۹ 

شرکت تصویب و به وزارت ارتباطات ابلاغ کرد.
سلطانی تصریح کرد: در این فرمول یک عدد ثابت 
در مکالمــات صوتی داریم و یــک عدد متغیر. عدد 
ثابت به معنای حق نگهداری یک خط تلفن اســت. 
یــک خط ثابت چه کار بکند و چه کار نکند برای ما 
هزینه دارد. علتش این است که همیشه باید بوق آن 
فعال باشــد. به محض اینکه شما تلفن را برمی دارید 

تلفن باید کار کند.
مدیرعامــل مخابرات با تاکید بــر اینکه ۱۲ هزار 
سوئیچ با صدها کیلومتر کابل وصل به مشترک شبانه 
روز به یکدیگر متصل هستند، افزود: این سیستم برق 
مصــرف می کند، نیروی انســانی بر روی آن نظارت 
می کنــد، هزینه های تعمیر و نگهداری، ســرقت و 
آسیب در اثر بلایای طبیعی را نیز دارد. هزینه ثابت 
)۲۰ هزار تومان تعیین شده( حداقل هزینه استاندارد 
نگهداری یک خط تلفن است.)براساس صورت های 

مالی حسابرسی شده سال ۱3۹۹(

  ضرر ۸هــزار میلیــارد تومانی وزارت 
ارتباطات به مخابرات

مدیر عامل شــرکت مخابرات ایران گفت: دولت 
تدبیر و امید علاوه بر اینکه جلوی درآمدهای مخابرات 
را گرفت، طرحی با عنوان هم کدســازی را هم ابلاغ 
کرد. قبلا در استان تهران اگر می خواستید با فیروزکوه 
تماس بگیرید باید کد می گرفتید، به این ترتیب باید 
هزینه بیشتری پرداخت می کردید چرا که تماس بین 
شهری بود. پس از هم کدسازی در استان تهران دیگر 
نیازی به گرفتن کد نبود و شما می توانستید با شهر 
های یک استان بدون تعرفه اضافه تماس برقرار کنید.

تغییــرات  ایــن  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  وی 
در کــه  ســت  ا تــی  لما مکا م  تمــا ی   بــرا

درون تمام شــهرهای اســتانها صورت گرفته است، 

افزود: این تغییرات ســبب ایجاد هزینه های زیادی 
برای شــرکت مخابرات ایران شــد و علیرغم اینکه 
مطابق قانون بودجه سال ۱38۶ و همچنین با توجه 
به قانون اصل ۴۴ دولت مکلف به جبران این کاهش 
درآمد و هزینه های قیمت گذاری دستوری بود، ولی 

جبران نشد.
ســلطانی این عملکرد وزارت ارتباطات را موجب 
زیان 8 هزار میلیارد تومانی شــرکت مخابرات ایران 
عنــوان کــرد و گفت: ایــن رقم با در نظــر گرفته 
هزینه هایی اســت که تا امروز به شــرکت مخابرات 

ایران تحمیل شده است.

دولت  تومانی  میلیارد  ۱۳۰هزار  برداشت   
از جیب مخابرات

وی افــزود: تمام این ضربات دولت قبل به پیکره 
صنعت و شرکت مخابرات درحالی است که از زمان 
خصوصی شــدن مخابرات، تنها کسی که سود برده، 
دولت بوده اســت. بدون لحاظ هزینه های پرســنلی 
کارمندانی که از دولت جدا شــدند، ۶5 هزار میلیارد 
تومان دولت از شرکت مخابرات پول گرفته است که 
با هزینه های پرسنلی این عدد به ۱3۰ هزار میلیارد 
تومان می رســد. زمانی که این شرکت خصوصی شد 
کلیه حقوق 33 هزار نفر پرسنل آن از بودجه سالیانه 

به شرکت مخابرات منتقل شد.
ســلطانی با اشــاره به اینکه در کنار آن پرداخت 
امتیازات ویژه به بازنشســتگان نیز برعهده شــرکت 
مخابرات قرار گرفت، افزود: شــرایط بازنشســتگان 
شــرکت مخابرات با همه بازنشســتگان شرکت های 
واگذار شــده دولتی متفاوت اســت. مخابرات حتی 
پس از واگذاری، رفاهیاتی که معمولا برای کارمندان 
دولت پس از بازنشستگی قطع می شود، را قطع نکرده 
و پرداخــت آن ادامه پیدا کرد. این مســئله مبنای 
قانونی ندارد بلکه بر اساس آیین نامه داخلی شرکت 

انجام می شود.

 یارانه صدهامیلیاردی مخابرات به FCPها 
با مصوبه تنظیم مقررات

مدیرعامل مخابرات تصمیم دیگر سازمان تنظیم 
مقررات در دولت قبل ضد مخابرات راالزام شــرکت 
 FCP مخابرات ایران به ارایه  خدمات به شــرکت های
بدون پرداخت هزینه تمام شــده از ســوی FCPها 
اعلام کرد و گفــت: بحثی را داریم با عنوان خدمات 
به شــرکت های FCP. این شــرکت ها از زیر ساخت 

مخابرات استفاده می کنند. 
به این نحو که شرکت ها دستگاه خود را در مرکز 
ما قــرار می دهند وبدون اینکه ریالی در بخشــهای 
ایجاد مرکز مخابراتی و ایجاد شبکه و تهیه نیازمندیها 
مانند برق ســرمایه گذاری نماینــد با بهره گیری از 
ســرمایه های مخابرات ایران و زیرساخت های این 
شــرکت بدون پرداخت حتی هرینه نگهداری  بابت 
 این زیر ساخت ها نســبت به ارایه خدمات و کسب

 سود اقدام می نمایند
وی افــزود: به عنــوان مصداق براســاس مصوبه 
ســازمان تنظیم مقررات در سال 8۴ یا 85، شرکت 
هایFCP بابت استفاده از سیم مسی مخابرات ایران 
تــا منزل مشــترکین  به ما ۱۰۰۰ تومــان می داده 
اســت و امســال در ســال ۱۴۰۲ نیز همان ۱۰۰۰ 
تومان را پرداخت می کنند. به دلیل عدم بروزرسانی 
هزینه هایی که این شــرکت ها بابت آن از ما خدمات 
می گیرند، فقط ســال گذشــته 5۰۰ میلیارد تومان 
یارانــه  به شــرکت های FCP دادیم که امســال این 
 رقم بــه 8۰۰ میلیارد تومان می رســد. این تصمیم

 ســازمان تنظیم مقررات بوده اســت تــا مخابرات 
را متضــرر کند و ایــن زیــان در صورت های مالی 

شرکت های FCP به سود شود.

 تامین کاتالیست های پتروشیمی ها و 
پالایشگاه ها از سوی محققان کشور

محققــان یکی از شــرکت های عضو پارک 
علم و فنــاوری اردبیل به دانش فنی برخی از 
کاتالیست های مورد استفاده در پتروشیمی ها 

و پالایشگاه ها دست یافتند.
محمدعرفان ثقفی، کارشــناس فروش این 
شرکت دانش بنیان در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
این شــرکت فعالیت خود را از سال ۱38۰ با 
سرمایه  گذاری بخش خصوصی با هدف تولید 
جاذب های کربنی آغاز کرد و در ســال ۱385 
موفق به اخذ پروانه بهره برداری برای تولید انواع 
مختلف کربن فعال )اکتیو( و کاتالیست صنعتی 
شد. در این راستا ما پس از تلاش برای افزایش 
میزان تولید و توســعه محصولات با استفاده 
از مــواد اولیه داخل و قیمــت قابل رقابت با 
محصولات خارجی، توانســتیم با به کارگیری 
قابلیت هــا و توانمندی هــای علمــی، فنی و 
تخصصی موجود در شرکت، حیطه فعالیت های 
خــود را در زمینــه تولید قطعــات گرافیتی، 
کلسیناسیون و فعال ســازی آنتراسیت، تولید 
کاتالیســت بر پایه گاما آلومینا، کلسیناسیون 
کک نفتــی )CPC( و تولیــد کک متالــورژی 

گسترش دهیم.
وی اظهــار کــرد: ما با داشــتن تجهیزات 
آزمایشــگاهی برای اندازه  گیری مشخصه های 
فنی، محصولات خود را بر اساس استانداردهای 
مــورد نیــاز و تأیید مصرف  کننــدگان تولید 
و بــه صنایع بــزرگ کشــور ماننــد صنایع 
نفــت، گاز، پتروشــیمی، پالایشــگاه، صنایع 
 قنــد و گلوکــز، صنایــع شــیمیایی، صنایع

 تصفیه آب آشــامیدنی و تصفیه فاضلاب های 
صنعتی عرضه کنیم.

ثقفی، تولید گرافیت پایه کاتالیســت را از 
دســتاوردهای این شرکت دانش بنیان نام برد 
و اظهار کرد: در بیشــتر صنایع شــیمیایی از 
قبیل پتروشــیمی، پالایشــگاه، اسیدسازی و 
دیگر صنایع، نیاز به حضور گرافیت در محیط 
واکنش اســت و باعث افزایش تعداد و سرعت 

واکنش ها می شود.
ثقفی با تاکید بر اینکه شــمش های کربن 
و گرافیت  تولیدی این شــرکت تا بیش از ۹۹ 
درصد کربن خالص دارند، یادآور شد: گرافیت از 
لایه هایی از اتم های کربن تشکیل شده و کربن، 
گرافیت و ترکیب و مخلوط آنها با مواد دیگر، با 
توجه به خصوصیاتی که می  توانند ایجاد کنند، 
در اکثر صنایع به خصوص صنایع نفت، گاز و 
پتروشــیمی، صنایع شیمیایی، پلیمر و غذایی 

استفاده می  شوند.
وی تصریــح کــرد: کربن اکتیــو از دیگر 
دســتاوردهای ایــن شــرکت اســت که در 
پالایشــگاه ها و پتروشــیمی ها بــه عنــوان 
شیرین ســازی گاز و همچنین برای رفع بوی 

گاز استفاده می شود.
به گفتــه وی، کربن اکتیو این محصول در 
بسیاری از پالایشگاه ها و پتروشیمی ها کاربردی 

شده است.
این کارشــناس فروش خاطر نشــان کرد: 
همچنین محققان این شــرکت موفق به تولید 
کاتالیســت برای کاربرد در کنیســتر خودرو 
شــدند. کنیســتر قطعه ای در خروجی باک 
بنزین خودرو نصب می شــود و بخار بنزین را 

جذب می کند.
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کارشناسان اقتصادی معتقدند که صدور کالا به 
کشورهای همسایه در تجارت خارجی هر کشوری 
از جایگاه ویژهای برخوردار اســت، چرا که از یک 
سو با کاهش فاصله جغرافیایی و هزینه های تجاری 
کاهش می یابد و از ســوی دیگر افزایش مبادلات 
تجاری و اقتصادی به معنای گره خوردن ســایر 
تعاملات شــامل تعاملات سیاسی و حتی امنیتی 

بوده و اهمیت بالایی دارد.
در حــال حاضر کشــور عراق بدلیل داشــتن 
طولانی ترین مرز مشــترک خشکی با جمهوری 
اســلامی ایران به عنوان بهترین فرصت اقتصادی 
کشورمان در میان کشورهای همسایه مطرح است 
و افــزون بر این دارای قرابت نزدیک و مشــترک 
فرهنگی، دینی و اجتماعی اســت و در شــرایط 
تحریمی کشور و موقعیت راهبردی منطقه بهترین 
گزینه برای توسعه روابط تجارت خارجی دوجانبه 

می باشد.
اخیرا نمایشــگاهی از توانمندی های صادراتی 
ایران با عنوان ســومین نمایشگاه چابک تجاری 
ایــران در بغداد برگزار شــد که برخــی از تجار 
و بازرگانــان ایران بازار عــراق را بهترین فرصت 
صادراتــی برای ایران عنــوان کردند و برخی نیز 
بهره مندی بلندمت از بازار عراق را سخت دانستند 
که بهره مندی از این بازار وســیع باید متناسب با 
واقعیت ها باشد، که در غیر این صورت بازار عراق 

را از دست خواهیم داد.
یک تاجر ایران شرکت کننده در این نمایشگاه 
درخصــوص تعاملات تجاری ایران و عراق به ایرنا 
گفت: ایران رقبای سرســختی در بازا عراق دارد 
که با امن شــدن عراق به دنبال آن هستند تا این 

مزیت را از ما بگیرند.
وی افزود: به نظر می رسد که با توجه به اقدامات 
ســایر کشــورها، موقعیت ایران در بازار عراق در 
حال ضعیف شــدن است و اکنون برخی کشورها 
سرمایه گذاری های خود را در حوزه زیرساخت های 
عــراق افزایش داده اند. همچنیــن برخی دیگر از 

کشورها، به منظور کسب سهم بیشتر از بازار عراق 
تصمیم به ســرمایه گذاری مبالغ قابل توجهی در 

زیرساخت های این کشور دارند.
یکی دیگر از تجار ایران که در این نمایشــگاه 
شــرکت کرده بود نیز در این بــاره گفت: حضور 
موفق در بازار صادراتی و اســتفاده از فرصت های 
ســرمایه گذاری کشــور عراق نیازمند تحقیقات 
تخصصی بازار عراق و روابط تجاری تهران - بغداد 

است.
ابوالفضــل دایمی که قطعــات خودرو به عراق 
صــادر می کند اظهار کرد: بــا وجود خودروهای 
ایرانــی در عــراق صدور قطعات خــودرو یکی از 
مواردی اســت که می تواند برای صادرکنندگان 

ایران درآمد مناسبی داشته باشد.
یک شــرکت کننده ایرانی دیگر در نمایشگاه 
بغداد گفت: شــرایط اقلیمی کشــور عراق، وجود 
پدیده جنگ و تخریب بسیاری از زیرساخت های 
این کشور و نیاز روزافزون به مصالح ساختمانی و 
کالاهــای مختلف، افزایش جمعیت و تلاش عراق 
برای صنعتی شدن، شرایط بسیار مناسبی را برای 

بخش صادرات ایران فراهم آورده است.
مهران بختیاری افــزود: در عین حال افزایش 
قیمت مواد اولیه، محدودیت ها و موانع صادراتی و 
حذف اختصاص ارز ترجیحی همراه با قیمت گذاری 
دســتوری، توان رقابت برخی محصولات مربوط 
بــه صنایــع غذایی را در عراق کاهــش داده و از 
مزیت هــای صادراتــی به کشــوری مانند عراق، 

کاسته شده  است.
یــک تولید کننــده درب و پنجره الومینیومی 
نیز که در نمایشــگاه بغداد حضور داشت، گفت: 
شــرایط خاص عراق و رونق فعالیت های عمرانی 
در آن اکنــون فرصتــی بی نظیر بــرای صادرات 
محصولات ســاختمانی ایران به عراق ایجاد کرده  
اســت هرچند هم اکنون ایران سهمی به نسبت از 
این بازار دارد، اما رقابت کشورهایی همچون چین 
و ترکیه به راحتی ممکن است این بازار را از دست 

ایران خارج کند.
وی افزود: با توجه به همسایگی میان ۲ کشور 
و نزدیکی سیاســی که در سال های گذشته دیده 
شده، می توان به تداوم حضور جدی صادرکنندگان 
ایرانــی در بازار عراق امیــدوار بود؛ هرچند نحوه 
مدیریت این حضور و چشــم انداز تعریف شــده 

اهمیت فراوانی دارد.
وی همچنین اظهار کرد: در عرصه عمل حمایت 
از صادرکنندگان، کاهش فشــارهای ارزی و ثبات 
در قوانیــن اجرایی برای حفظ بازار ایران اهمیت 

فراوانی خواهد داشت.
محسن عیوضی که برای عرضه اسباب بازی به 
این نمایشــگاه آمده بود گفت که ما از گذشته در 
بازار عراق حضور فعال داشته ایم، اما متاسفانه ما 
بــازار عراق را به چین و ترکیه واگذار می کنیم و 
عدم کمک دولت باعث شــده که بازار عراق را از 

دست بدهیم.
بــه گفته وی، برای حفظ بــازار عراق باید دو 
رویکرد به شــکل همزمان دنبال شــود؛ نخست 
حفظ روابط کلان دو کشــور و حفظ وجهه مثبت 
ایران در جامعه عراق و دوم تغییرات لازم در فضای 
اقتصادی و حرکت به سمت صادرات کالاهایی که 
می تواند برای اقتصاد ایران مزیت صادرات جدی 
به وجود آورد.وی همچنین افزود: در ســال های 
اخیر با کاهش فشــار جنگ هــای داخلی، دولت 
عــراق تلاش کــرده مرحله به مرحلــه، وضعیت 
زیرساخت های اقتصادی این کشور را بهبود دهد 
و به این ترتیب واردات برخی محصولات را متوقف 
کند؛ موضوعی که می تواند برای برخی از تاجران 

ایرانی زنگ خطر باشد.
با این وجود بازار عراق هنوز ظرفیت های خاص 
خود را دارد و بسیاری از فعالان این بازار معتقدند 
کــه باید با ایجاد تغییــر در رویکردهای ابتدایی، 

حضور در این بازار را تداوم بخشید.
عراق دومین شــریک تجاری ایران/فرصتی که 

نباید از دست داد

ابوالفضل دایمی که 
قطعات خودرو به 
عراق صادر می کند 
اظهار کرد: با وجود 
خودروهای ایرانی در 
عراق صدور قطعات 
خودرو یکی از مواردی 
است که می تواند 
برای صادرکنندگان 
ایران درآمد مناسبی 
داشته باشد.

علیرضا حیدری    -   براساس اعلام گمرک جمهوری اسلامی ایران حجم صادرات ایران به خارج از کشور طی نیمه نخست امسال ۶۷ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۴ میلیارد و ۱۴۴ میلیون دلار بوده که سهم عراق از واردات کالاهای ایرانی معادل چهار میلیارد و ۵۰۰ 

میلیون دلار است.

عراقدومینشریکتجاریایران

 احداث اولین کارخانه نوآوری صنعتی کشور در منطقه ویژه اقتصادی ماهشهر
مدیرعامل مرکز گســترش اینترنت اشیا ایران از احداث اولین کارخانه نوآوری صنعتی در کشور در منطقه ویژه اقتصادی 
پتروشیمی خبر داد.ارسلان قنواتی در نشست خبری رویداد فناورانه پتروفن زون که امروز، ۱۰ مهرماه در منطقه ویژه اقتصادی 
پتروشیمی در ماهشهر برگزار شد، اظهار کرد: پتروفن زون براساس مدل فرآیند نوآوری باز برای اولین بار در کشور بومی سازی 
و برگزار شــده اســت و در پتروفن زون دو نیز همین مدل پیاده سازی خواهد شد.به گزارش ایسنا، وی افزود: کمک به ارتقای 
بهره وری شرکت ها و سازمان ها از مهمترین اهداف برگزاری این رویداد است.مدیرعامل مرکز گسترش اینترنت اشیا ایران، گفت: 

در پتروفن زون۲، شرکت های پتروشیمی حاضر ۶ شرکت هستند.

بند مربوط به خوراک پتروشیمی ها، 
به کمیسیون تلفیق ارجاع شد

 ســازوکار اختصاص محصولات صادراتی 
پیش فروش نشده پتروشیمی ها به خوراک آن ها 
و مجتمع های مربوطه، طبق لایحه برنامه هفتم 

توسعه به کمیسیون تلفیق برنامه ارجاع شد.
 در جلســه علنی امروز )شــنبه( مجلس 
شــورای اسلامی، ادامه رســیدگی به گزارش 
کمیســیون تلفیق درباره لایحه برنامه هفتم 
توسعه در دستور کار قرار گرفت و اجزاء )۶(، 
)۷( و )8( بنــد )ذ( مــاده )۴8( با نظر رییس 
مجلس شــورای اسلامی به کمیسیون تلفیق 

برنامه ارجاء شد.
بر اساس جزء )۶( که به کمیسیون تلفیق 
ارجاع شد، دولت موظف است از طریق بانک 
مرکزی، معاونت علمی، صندوق توسعه ملی و 
صندوق ضمانت صادرات، نسبت به اختصاص 
خط اعتباری برای خریداران محصولات دانش 

بنیان در کشورهای هدف اقدام نماید.
محمدباقــر قالیباف در باره جزء )۶( گفت: 
این موضوع در بند )ب( ماده ۱۷ قانون جهش 
دانــش بنیان وجــود دارد و فقط در این جزء 
خط اعتباری به آن اضافه شــده که این خطر 
اعتباری هم اشکلاتی دارد. چرا که بانک مرکزی 
نمــی تواند این خط اعتباری را باز کند و باید 
مرجع دیگری برای آن در نظر گرفت. بر همین 
اســاس جزء )۶( به دلیل ابهام به کمیسیون 

ارجاع می شود.
جزء )۷( نیز به کمیسیون تلفیق ارجاع شد 
که طبق آن محصولات صادراتی شرکت های 
پتروشیمی که پیش فروش نشده اند و تعهدی 
نســبت به صادرات آنها وجود ندارد، می تواند 
توسط سازمان توســعه ای مربوطه در وزارت 
نفت به عنوان خوراک به مجتمع ها یا طرح های 
صنایع پایین دستی در طول زنجیره ارزش، در 
قالب قراردادهای بین مجتمعی اختصاص یابد. 
عواید حاصل از قراردادهای بلندمدت )حداقل 
۱۰ساله( تأمین خوراک میان صنایع پتروشیمی 
و محصولات معدنی که همزمان دارای شروط 
انعقاد قرارداد در طول برنامه باشد و منجر به 
تکمیل زنجیره ارزش و فرآوری محصول داخلی 
شوند، مشمول معافیت 5۰ درصدی مالیات بر 
عملکرد در طی سال های برنامه می باشند. آیین 
نامه اجرائی این حکم مشتمل بر دامنه صنایع 
مشــمول، چهارچوب قراردادهای بلندمدت و 
سایر ضوابط مربوط توسط وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و وزارت نفت با همکاری سازمان های 
امور مالیاتی و ســازمان، حداکثر تا ۶ ماه پس 
از لازم الاجرا شــدن این قانون تهیه شده و به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.
علی اصغرعنابستانی نماینده مردم سبزوار در 
مجلس در مخالفت با جزء )۷( عنوان کرد: این 
متن هرچند بر اساس نیت خیرخواهانه نوشته 
شده اما در عمل خلاف آن استنباط می شود. 
مسئله این است که آیا اولویت را در محصولات 
پتروشیمی باید به زنجیره ارزش داخلی بدهیم 
بعد آن را صادر کنیم یا خیر. اما دقیقا عکس 
این موضوع تبیین می شود و اگر در محصولات 
پتروشــیمی به زنجیره ارزش داخلی اولویت 
داده نشود دارای ابهام است.سیدالبرز حسینی 
نماینــده مردم خدابنده در موافقت با جز )۷( 
گفــت: ۹۰ میلیون تن پتروشــیمی ظرفیت 
تولید دارد ولی ۶5 میلیون تن تولید می شود. 
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 نگاه صنایع بالادستی به سمت صنایع پایین دستی باشد
مسئول سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن خوزستان گفت: نگاه صنایع بالادستی به صمت صنایع پایین دستی باشد.

نادر زاهدی نیا در نشست خبری رویداد فناورانه پتروفن زون که امروز، ۱۰ مهرماه در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
در ماهشــهر برگزار شــد، اظهار کرد: ســپاه همیشه گام به گام با صنعت قدم برداشته و به دنبال کمک به این بخش و حل 

مشکلات بوده است.
 وی افزود: سازمان بسیج مهندسان صنعت فعالیت های گسترده ای در حال انجام دارد و کار اجرایی و تسهیل گری را در 

کنار شرکت های دانش بنیان انجام می دهد.

  انتظار است پتروشیمی لردگان به 
تولید ۱۰۰ درصدی برسد

 مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس با اشاره به 
ظرفیت های مجتمع پتروشیمی لردگان و وجود 
نیروهای جوان و متخصص گفت: انتظار داریم 
تلاش تیم پتروشیمی لردگان به جایی برسد که 
به زودی مجتمع به تولید ۱۰۰ درصدی برسد.

 عبدالعلــی علی عســگری در بازدید چهار 
ســاعته از مجتمع پتروشــیمی لــردگان در 
چهارمحال و بختیاری افزود: به مدیریت و تیم 
جوان، چابک و غیرتمند پتروشــیمی لردگان 

خداقوت می گویم.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس: انتظار است 
پتروشیمی لردگان به تولید ۱۰۰ درصدی برسد

وی کــه در این بازدید کــه به مدت چهار 
ساعت از انبار، بخش بسته بندی، اتاق کنترل، 
آزمایشگاه ها و ســایر بخش های پتردشیمی 
لردگان و همچنین پروژه پایین دســتی پترو 
آرمند طول کشید و علی عسگری از نزدیک با 
کارگردان و متخصصان بخش های مختلف به 
گفت و گو کرد، افزود: در بازدید از بخش های 
مختلف لــردگان، کار فعالانه، جهادی و زنگ 

صدای خوب مشهود بود.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس: انتظار است 
پتروشیمی لردگان به تولید ۱۰۰ درصدی برسد

رییس هلدینگ خلیج فارس ادامه داد: خدا 
را شکر می کنیم که در لردگان تیمی متخصص 
در سطح ملی را جمع کرده اید اما شکر مضاعف 
این است که مدیریت لردگان توانسته جوانان 
بومــی را به کارگیری کنــد و این جوانان در 
کنار متخصصان رشد چشمگیری داشته اند که 
امروز به وضوح این مهم را دیدم و به حقیقت 

لذت بردم.
علی عسگری در جریان این بازدید همچنان 
از ســعه صدر و شهامت مدیران لردگان برای 

اعتماد به متخصصان داخلی تقدیر کرد.
نشســت  ایــن  ابتــدای  در  همچنیــن 
مــل عا یر مد ی  د محمــو  محســن 

 پتروشیمی لردگان گزارشی از وضعیت تولید 
ارائه کرد.

محمودی همچنین مشکلات و موانعی که بر 
سر راه تولید حداکثری پتروشیمی لردگان قرار 
دارد را نیز احصا کرد، که تصمیمات مهمی برای 
تحقق رســیدن به ظرفیت اسمی پتروشیمی 

لردگان در این جلسه گرفته شد.
رشــید قانعی مدیرعامل پترول، حســن 
نشــان زاده علی رضانژاد و مهــدی قربانی از 
معاونان شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج 
فــارس به همراه تعــدادی از مدیران صنعت 
پتروشــیمی، علی عســگری را در این بازدید 

همراهی می کردند.
و  چهارمحــال  لــردگان  پتروشــیمی   
بختیــاری یکــی از صنایع مهم این اســتان 
 اســت که موفق به جذب جوانان بومی در این

 صنعت شده است.

مجتبی یوســفی شامگاه شــنبه در گفت و گویی 
رسانه ای به اهم مصوبات کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
توســعه اشــاره کرد و افزود: بخش قابل توجهی از این 
میادین در استان خوزستان هستند که برای اولین بار 
از ظرفیت صندوق توسعه ملی در جهت توسعه میادین 
مشترک نفتی استفاده خواهد شد و علاوه بر درآمدزایی، 

باعث کاهش نرخ بیکاری استان خواهد شد.
وی موضوع عدالت در پرداخت دستمزدها را یکی از 
مصوبات کمیسیون تلفیق دانست و افزود: نباید نسبت به 
دستمزد و حقوق متخصصان صنعت نفت که در شرایط 
بــد آب و هوایی کار می کنند، بی تفاوت بود. همچنین 
ضمن ضرورت تعیین ســقف حقوقی برای مشــاغل 
تخصصی، عادلانه بودن دستمزد استاد دانشگاه، پزشک 
و یا هر "تکنسینی" که در جامعه فعالیت می کند؛ باید 

مورد توجه قرار گیرد.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس 
شورای اسلامی، اصلاح ساختار بودجه را از دیگر مصوبات 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه عنوان کرد و گفت: 
یکی از اشکالاتی که به ما گرفته می شود عدم کلنگ زنی 
پروژه های بزرگ است در حالی که افتخار ما اتمام پروژه 

های نیمه کاره است.
عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: کریدور شمال 
به جنوب و کریدور ریلی اتصال بصره به شلمچه یکی از 
پروژه های نیمه کاره است که امیدواریم هر چه سریعتر 

اجرایی شود.

 توسعه زیرساخت های ورزشی شهر و روستا 
از محل ارزش افزوده

این نماینــده مجلس به اختصاص اعتبار "۲۷ صدم 
ارزش افزوده" به حوزه ورزش برای توســعه زیرساخت 
های ورزشــی شهر و روستا اشاره کرد و گفت: در سال 
۱۴۰۰، حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال، سال گذشته، ۲۰ 
هزار میلیارد ریال و امسال نیز حدود 35 هزار میلیارد ریال 
منابع جدید برای توسعه زیرساخت ها به وزارت ورزش و 
جوانان اختصاص یافت.مصنوعی در "ویس"، "ملاثانی"، 
"کوت عبدالله"، "حصیرآباد" و "۱۶ هکتاری" ســال ها 
بلاتکلیف بود که در هفته های آینده به بهره برداری می 
رســند. استان در زیرساخت های ورزشی دچار مشکل 

است لذا نهضت اتمام پروژه های نیمه استان بخصوص 
در شهرستان اهواز را با جدیت دنبال می کنیم.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از این گفت وگو یکی از موضوعاتی که در برنامه 
هفتم توسعه به آن توجه شده است اقتصاد دریا عنوان 
کرد و ادامه داد: این مولفه رشد اقتصادی، مواهب قابل 
توجهی را درپی دارد که استان خوزستان نسبت به هر 

استان دیگری می تواند از این ظرفیت بهره مند شود.

 تلاش برای تامین بخشی از مواد اولیه صنایع 
پایین دست پتروشیمی خوزستان، خارج از بورس

وی خوزســتان را قطب صنعت پتروشیمی کشور 
دانست و گفت: سالانه حدود ۲۰ میلیون تن محصول 
توسط پتروشیمی های استان تولید می شود که متاسفانه 
از این میزان تنها 35۰ هزار تن در شهرک های صنعتی 

استان تبدیل به مصرف نهایی می شود.
نماینــده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون گفت: 
پیش از این، وزارتخانه های نفت و صمت برای اختصاص 
ماهانه ۲ هزار تن از محصولات پتروشیمی های استان 
خارج از بورس به صنایع پایین دست خوزستان موافقت 
کرده بودنــد که امیدواریم آقای اســتاندار پیگیر این 

موضوع باشد.

 جرایم مالیاتی در انتظار بانک هایی که در 
پرداخت تسهیلات مقوامت کنند

عضو کمیســیون عمران مجلس در ادامه به حوزه 
مسکن اشاره کرد و افزود: در برنامه هفتم توسعه، بانک ها 
باید تسهیلات لازم و زمین ارزان قیمت تخصیص دهند 
در غیر این صورت مجبور به پرداخت جرایم مالیاتی می 
شوند.یوسفی گفت: بیش از یک دهه از آغاز پروژه ۲ هزار 
واحدی نفت در استان میگذرد که با روی کار آمدن دولت 
و اختصاص ۲ هزار و 3۰۰ میلیارد ریال، این پروژه مجددا 

فعال و نیمی از واحدهای آن تحویل داده شد.
وی افــزود: با توجه به رانش زمین در مناطقی مثل 
منبع آب، حصیرآباد و کوی رمضان، بنا شد که ساکنان 
این مناطق در شهرهای جدید "شیرین شهر" و "رامین" 
مستقر شوند که از این طرح استقبال نشد لذا کار ساخت 
یک هزار و ۶8۰ واحد در منطقه سپیدار اهواز از ۲ سال 

پیش آغاز شد.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون به استفاده 
از ظرفیت صنایع و ارگان ها در طرح نهضت ملی مسکن 
اشــاره کرد و گفت: این طرح برای اولین بار در شرکت 
گروه ملی، فولاد اکسین و یکی از مجتمع های پتروشیمی 
ماهشــهر اجرا شد تا از این طریق مشکل مسکن مردم 

استان رفع شود.

 فراگیر شدن بیمه ها در حوزه درمان
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی توسعه 
بیمه های فراگیر و اســتفاده رایگان از بیمارستان های 
دولتی را از دیگر مصوبات برنامه هفتم توســعه عنوان 
کــرد و افزود: برای اولیــن بار بیش از 5۰ هزار میلیارد 
ریال بودجه برای بیماران خاص و تحت پوشــش قرار 

دادن آنها در نظر گرفته شد.
یوسفی گفت: یک دستگاه شتاب دهنده برای درمان 
بیماران ســرطانی وارد استان کردیم که با دستور وزیر 
بهداشت و اختصاص بودجه مناسب، ایرادات آن برطرف 
و به روز خواهد شــد. اختصاص دستگاه های سی تی 
اسکن و آنژیوگرافی و ســاخت بیمارستان گلستان از 

دیگر نیازهای درمانی استان است.
وی با اشاره به ساماندهی حقوق و دستمزد کارکنان 
شــهرداری ها و دهیاری ها بیان کرد: خوشــبختانه با 
اختصاص قیر و آســفالت رایگان از سوی مجلس، کار 
بهســازی و آسفالت بسیاری از خیابان های اهواز شروع 
شده است.نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون 
گفــت: پیگیری های مجلس و تــلاش نمایندگان در 
خصوص واردات خودرو دســت دوم، باعث شد قیمت 
برخی از خودروها تا چند صد میلیون کاهش پیدا کند.

وی افزود: در برنامه هفتم توسعه بحث همسان سازی و 
حق مناطق جنگی برای بازنشستگان لحاظ شده تا عدالت 

در حقوق و دستمزدها به درستی اجرا شود.
یوســفی گفت: برخی از نمایندگان مجلس ســعی 
می کنند سالی یک بار پشت تریبون رفته و کل مشکلات 
را در مدت هفت دقیقه بیان کنند که این موضوع دردی 
از مشکلات را دوا نمی کند. قانون گذاری، نظارت و طرح 
سوال از وظایف نمایندگان است و همواره در این زمینه 

مطالبات مردم استان را دنبال می کنم.

نماینده مردم اهواز، 
باوی، حمیدیه و 
کارون به استفاده 
از ظرفیت صنایع و 
ارگان ها در طرح 
نهضت ملی مسکن 
اشاره کرد و گفت: 
این طرح برای اولین 
بار در شرکت گروه 
ملی، فولاد اکسین و 
یکی از مجتمع های 
پتروشیمی ماهشهر 
اجرا شد تا از این 
طریق مشکل مسکن 
مردم استان رفع 
شود.

اکبر محمدی    -     عضو هیات رییســه مجلس شورای اسلامی با اشاره به بخشی از مصوبات کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه کشور گفت: به منظور 
شتاب در توسعه میادین نفتی مشترک نفتی برای اولین بار از ظرفیت صندوق توسعه ملی استفاده می شود.

سرمایهگذاریصندوقتوسعهدرمیادیننفتی
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وزیر نفت با اشــاره به حجم بالای ذخایر نفت 
و گاز در ایران و دیگر کشورهای منطقه، موقعیت 
ژئوپلیتیک ایران در اتصال قاره های آســیا و اروپا 
و تنها مســیر یکپارچه خشــکی بین دریای خزر 
و خلیج فارس را یادآور شــد و گفت:  ایران امروز 
امن ترین و آسان ترین مسیر تبادل و انتقال انرژی 

به آب های آزاد است.
جواد اوجی در دومین روز ســفر به مسکو در 
سخنانی در نشست تخصصی بازار جهانی انرژی که 
با حضور معاون نخست وزیر روسیه و برخی مقامات 
کشورهای صادرکننده نفت برگزار شد، افزود: جهان 
انرژی با توجه به ظرفیت ها، نمی تواند نقش کلیدی 

ایران را در تبادلات انرژی نادیده بگیرد.
ایران می تواند به هاب اصلی گاز تبدیل شود

وزیر نفت خاطرنشــان کرد:  کشورهای اطراف 
ایــران برخی صادرکننده نفت و گاز و برخی وارد 
کننده هستند که این وضعیت، امکان ایفای نقش 

هاب انرژی را برای ایران تسهیل کرده است.
وی ادامــه داد: ایــران با بهره گیــری از منابع 
طبیعی و همسایگان شمالی، می تواند اصلی ترین 
بازیگرتجارت انرژی در جهان باشد و به هاب اصلی 

گاز تبدیل شود.
اوجی یادآور شد: در حال حاضر، ایران به ترکیه 

و عراق گاز صادر می کند و پاکستان، هند و عمان 
نیز مشتریان بالقوه گاز ایران محسوب می شوند.

وی افزود: علاوه بر گاز، سایر حامل های انرژی 
مانند تجارت و سوآپ نفت خام، فرآورده های نفتی 
و صادرات محصولات پتروشیمی امتیاز ویژه ای را 

برای کشورمان به وجود آورده است.
وزیر نفت اظهار داشــت: پایانه های صادرات و 
واردات، خطوط لوله انتقال نفت، گاز و فرآورده های 
نفتی، نشــان از ظرفیت عظیم ایران برای تبدیل 

شدن به هاب انرژی منطقه را دارد.
وزیــر نفت که در این نشســت جانبی مجمع 
بین المللی هفته انرژی روسیه با حضور مدیران و 
فعالان بخش های نفت و گاز و انرژی از کشورهای 
مختلف در مسکو ســخن می گفت، همچنین از 
سرمایه گذاران خارجی برای مشارکت در طرح های 
صنعت نفت و گاز ایران دعوت کرد و گفت:  سبک 
قراردادهای ایران در این حوزه برای سرمایه گذاران 

از جذابیت های بسیاری برخوردار است.
وزیر نفت گفت: با سرمایه گذاری صورت گرفته 
در ســالیان گذشــته در صنعت نفت و گاز ایران، 
بازارهای خوبی در راستای فروش و صادرات نفت 
ایجاد شــده اســت که این موفقیت ها با اتکال به 
خداوند و تکیه بر توان داخلی حاصل شده است.

اوجی با تأکید بر اینکه تحریم ها مانع پیشرفت و رشد اقتصادی ایران نشده ایرانامنترینراهتبادلانرژیدرجهاناست
است، گفت:  در سه ماه نخست سال ۱۴۰۲، حوزه نفت و گاز ایران به رشد ۱۹.۷ 
درصدی دست یافت که این دستاورد در شرایط تشدید تحریم های ظالمانه و 
فشار حداکثری حاصل شده است و با اتکال بر خداوند و تکیه بر خودباوری و 

ابتکار و نوآوری توانسته ایم بر این مشکلات فائق آییم.
وزیر نفت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ارتقای شاخص های 
دسترســی مــردم ایران به انرژی طی چهار دهه اخیــر گفت:  هم اینک همه 
شــهرهای ایران و بیش از 85 درصد روســتاهای ایران به شبکه گاز طبیعی 
متصل هســتند و ضریب پوشــش گاز در مجموع مناطق شهری و روستایی 

ایران افزون بر ۹۰ درصد است.
اوجی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به سیر صعودی مناسبات 
تهران - مســکو،  سخنان اخیر رئیس جمهوری روسیه مبنی بر عزم این کشور 
در توسعه روابط با جمهوری اسلامی ایران به هر طریق ممکن را یادآور شد و 
افزود: به عنوان رئیس طرف ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
دو کشور علاوه بر تلاش برای گسترش همکاری های استراتژیک در حوزه های 

مختلف انرژی از توسعه روابط دوجانبه در همه بخش ها حمایت می کنم.
وی با اشاره به تحولات بین المللی اظهار داشت: فرصت تاریخی برای ایران 
و روسیه به وجود آمده و دو کشور بیش از هر زمان دیگری به یکدیگر نزدیک 

شده اند.
وزیر نفت خاطرنشــان کرد: همکاری ایران و روســیه نه تنها موجب رشد 
دو کشــور خواهد شد، بلکه زمینه ترقی سایر کشورهای منطقه را نیز فراهم 

خواهد آورد.
وی ادامه داد: تحریم های ناعادلانه ایران و روســیه در بسیاری از بخش ها 
موجب تقویت دو کشور شده است و ما این تحریم ها را فرصتی بزرگ و تاریخی 
برای نزدیک شدن دو کشور در همه ابعاد می دانیم و معتقدیم که باید از این 

فرصت ها استفاده و نظم جدیدی را در تعاملات اقتصادی ایجاد کنیم.
وی خاطرنشان کرد: همکاری ایران و روسیه فقط به مزایای اقتصادی محدود 
نمی شود، این روابط همچنین درک متقابل را تقویت کرده که می تواند به ثبات 
منطقه و جهان کمک کند و راه را برای همکاری های بیشتر در دیگر بخش ها 
هموار کند.رئیس طرف ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و روسیه گفت:  دو کشور با مشارکت و همکاری می توانند به چالش های موجود 
پاســخ دهند و فرصت های جدیدی را به دســت آورند که در نهایت به هر دو 

کشور و جامعه جهانی کمک خواهد کرد.
اوجی ادامه داد: بهره برداری از فناوری به صورت مشــترک در توســعه و 
بهره برداری از منابع دو کشــور، اصلی مهم بوده و لازم است در برنامه توسعه 

روابط دو کشور قرار گیرد.
اوجی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به تعهد کشورهای دارنده 
ذخایر نفت به ایفای نقش در تأمین امنیت جهانی، اظهار داشت: تجارت نفت 

و گاز باید از مداخلات سیاسی مصون باشد.
وزر نفت خاطرنشــان کرد: توسعه اقتصادی کشورها نیازمند دسترسی به 

انرژی مطمئن پایدار و با قیمت منصفانه است.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰5۱۱۱-۰۲۱
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نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

وزیر نفت اظهار 
داشت: پایانه های 
صادرات و واردات، 
خطوط لوله 
انتقال نفت، گاز و 
فرآورده های نفتی، 
نشان از ظرفیت 
عظیم ایران برای 
تبدیل شدن به هاب 
انرژی منطقه را دارد.
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